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משק הבקר והחלב 409

האינטרס שלי הוא האינטרס של 
הרפתן- עירא פלך 

מקווה שלרפתן תהיה אמירה 
בנושא הגד"ש. דניאל ביקל

דניאל ביקל ועירא פלך הם שני מדריכים האחרונים 
שהצטרפו לשה"מ. מלאי מרץ תקוות, רצון לתרום, שני 

בחורים צעירים שסיימו ללמוד והחליטו לקשור את עתידם 
עם לענף החלב.

עירא פלך "הרפתנים עם נהדר"
 עירא פלך הוא הרכש האחרון של שה"מ, מדריך הזנת בקר 

לחלב, החל לעבוד בשה"מ בפברואר 2020, לאחר תקופה 
קצרה כסטודנט במחלקה. עירא למד בפקולטה לחקלאות, 

תואר ראשון במדעי בעלי חיים ותואר שני בנושא הזנה 
בתחמיצים. בן 32, יליד קיבוץ חצור, מדריך במחוז השפלה 

וההר, הכולל שטח המשתרע מאזור פתח תקוה עד אזור 
קריית גת כולל אזור הרי ירושלים. עירא "לפני הלימודים, 

עבדתי 4 שנים במפטמה בקיבוץ ולאורך השנים עבדתי גם 
בעונות של קציר תחמיצים ומשם בעצם הגיע העניין שלי 

בתחום ההזנה". על התחמיץ מושא לימודיו הוא אומר "כפי 
שבוודאי כולם יודעים, התחמיץ זו בעצם שיטת שימור מזונות 

המקובלת בעולם ובטח בישראל. קציר הירק נעשה במועד 
ספציפי בשנה אך השימוש בו לאורך כל השנה, מה גם ששיטת 

השימור בתחמיצים הוכיחה את עצמה כטובה ביותר לשימור 
הערכים במזונות, כמו גם מבחינת מקום אחסון, השיטה 

מאפשרת לשמור כמות גדולה, בנפח יחסית קטן בהשוואה 
לשיטות שימור אחרות".

האיכויות שלו כמזון לרפת?
"באופן כללי, הערכים של תחמיץ ושחת לצורך העניין, שזו 

צורת שימור השניה, הם יחסית דומים כי השחת נקצרת 
באותו מועד מבחינת בגרות הצמח. אבל, בכל נושא של 

טעם וריח, התחמיץ מאוד חזק בנושאים הללו, בעל טעם 

כנס מדעי הבקר שנערך השנה 
בדיגיטל אינו מאפשר לנו מפגש 

אישי עם המדריכים המלווים את 
הענף לאורך השנה מדריכי שה"מ. 
בחרנו להכיר לקוראי משק הבקר 

והחלב שניים מהמדריכים החדשים 
שהצטרפו השנה לצוות ההדרכה 

של שה"מ, דניאל ביקל ועירא פלך 
מלאי מרץ תקוות, רצון לתרום, 

שני בחורים צעירים שסיימו ללמוד 
והחליטו לקשור את עתידם 

לענף החלב •

ראובן זלץ

מדריכים חדשים בשה"מ
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וארומה מאוד חזקים. התחמיץ למעשה הוא המזון הגס 
העיקרי ברפתות החלב, זה כמובן נכון לרפתות שיש להן את 
האפשרות לעשות תחמיצים. אך כאן צריך לציין כי יש כיום 
לא מעט משקים, בעיקר קטנים ומושביים המסתדרים יפה 

מאוד ללא תחמיצים והמזון הגס שלהם הוא בעצם שחת דגן 
)חציר חיטה(".

איך נראה יום עבודה שגרתי אצלך?
לאחר תקופת הכשרה בה הצטרפתי לעבודה היומיומית של 

מדריכי המחלקה לבקר בשה"מ, וגורמים חיצוניים אחרים 
שעזרו להכיר את הענף טוב יותר, כיום אני מגיע בעיקר 

לרפתות מושביות קטנות, אם זה משק חדש אני מכיר את 
הרפת יחד עם הרפתן, מהיונקת, דרך העגלה ועד הפרה 

החולבת ומציג בפניי את הבעיות, האתגרים של המשק. בין 
אם זה דברים הקשורים לממשק הכללי ברפת או להזנה בפרט 

וביחד חושבים ביחד על פתרונות. היתרון שלנו כמדריכי 
שה"מ זה שאנחנו מסתובבים בהרבה משקים ורפתות 

ונחשפים להרבה צורות עבודה, מה שמאפשר לנו גמישות 
במתן פתרונות. יש משקים שבהם מתחילה מערכת יחסים ואז 

הביקורים תכופים ויש משקים שהביקור הוא חד פעמי"

כיום הטרנד הוא לעבור לייצור מזון עצמי?
"כן, זה בהחלט הכיוון, אם משק רוצה להכין את המזון לבד 

בבית, אז אנחנו נכנסים לתהליך של תכנון והרכבת המנה ויש 
משקים שהרפתן קורא לנו לחוות דעת חיצונית. זה מאוד תלוי 

ברפתן וברפת".

לאחר כחצי שנה של עבודה 
איך אתה רואה את הענף?

"הרפתנים הם באמת עם נהדר ואנשים מדהימים, העובדים 
מאוד קשה לפרנסתם והם יודעים כי אנחנו, מתוקף היותנו 

כעובדי ציבור, אנחנו בעדם, לכל אורך הדרך. האינטרס 
שלי זה האינטרס שלו ולכן זה מאפשר לרפתנים להרגיש 

בנוח איתנו ועם העבודה המשותפת וביחד אנחנו מייצרים 
פתרונות המתאימים לרפתן ולרפת. אני מקווה לעזור לכמה 

שיותר משקים באזור שלי ולהמשיך לעזור לענף הרפת והחלב 
שימשיך להיות מהמובילים בענפי החקלאות בישראל, כי כיום 

המצב מאוד מורכב אך אני אופטימי". 

דניאל ביקל "למרות שזה נשמע קלישאה, 
באים לענף הזה מאהבה" 

דניאל ביקל הוא מדריך במחוז מרכז, מתמחה בהזנה, סיים 
לימודים בפקולטה לחקלאות, תואר ראשון ושני בבעלי חיים. 

בן 32 נשוי לרוני ואב מאושר לתאומות בנות שנה וקצת. 
דניאל "בשלב זה בהורות אנחנו מרגישים בשיא המאמץ, אני 
בהחלט אבא מאושר אך גם תשוש" מחייך דניאל. חבר קיבוץ 

שדות ים, שם גם מתגוררת המשפחה הקטנה. הוא מועסק 
בשה"מ משנת 2016 במשרת סטודנט ונכנס לעבודה מלאה 
בפברואר 2019. עובד במחוז מרכז, בצפון מאזור הכרמל עד 

לאזור לוד רמלה. "חשוב לציין כי כיום אנחנו מסתובבים בכל 
הארץ לפי דרישה ופחות לפי האזור שלנו". 

איך נראה יום עבודה?
"מתחילים מוקדם, לאחר הזדכות על התאומות והפקדתן 

לגן )שזו משימה בפני עצמה(, מתניע את הרכב ומגיע לרפת 
הראשונה שהזמינה אותי לפגישה. ההדרכה עצמה מורכבת 
בעיקרה ממקצועיות המדריך והידע שלו בתחום ולכן צריך 

כל הזמן להיות מעודכן בידע התיאורטי והפרקטי. אבל חלק 
חשוב לא פחות בהדרכה, הוא הפן האישי מול הרפתן עצמו, 

ולכן רוב הביקורים ברפתות מתחילים בסיבוב ברפת עם 
כוס קפה כדי לשמוע מהרפתן על הבעיות בניהול הרפת ועל 

הדברים שהוא היה רוצה לשפר. עיקר הדברים שאנו מטפלים 
כיום זה איך מייעלים את הרפת ואיך גורמים לרפתנים 

להרוויח מהרפת יותר ובכך לגרום להם לרצות ולהישאר בענף 
בתקווה עוד שנים רבות. וכמובן נושא המזון בכלל ועלויות 

המזון בפרט, אלה בעצם הנושאים העיקריים שמעסיקים את 
הרפתן הישראלי. הרפתן הישראלי מודע מאוד למצב בשוק 

ולטרנדים קיימים ואינו קופא על שמריו לרגע. לדוגמא, כיום 
יותר ויותר רפתנים, בוחנים את דרכם לכיוון עצמאות בנושא 

הכנת מזון לבד, מי שיכול כמובן כי לא לכל רפת יש את 
התנאים לכך ובנוסף לכל זה, אנחנו כמובן מלווים אותם גם 

בממשק הכללי ברפת, ובכל שאר התחומים הנדרשים". 

איך היית מגדיר כיום את הרפת הישראלית?
"אהבה מאוד גדולה למרות שזה נשמע קלישאה משהו, זה 

ענף שבאים ממנו באהבה אחרת לא באים בכלל. אני הגעתי 
לרפת בגיל 13 אצלנו בקיבוץ ומאז התאהבתי בענף, פשוט 

מאוד וכך גם לקחתי את מסלול חיי. זה ענף שהוא פאר 
היצירה הישראלית, כל הגופים הקשורים לענף הזה הלכו יד 

ביד והביאו את הענף למקום הטוב ביותר בעולם ואני מרגיש 
שהדור שלי כיום, מחוייב להמשיך ולשמור על הענף לשנים 

הבאות. הענף נמצא כיום בצומת דרכים מורכב וההרגשה 
היא כי זו משימה חשובה לשמר ולטפח את הענף לאור כל 

התהליכים שקורים".

בפן האישי מקצועי?
"את התואר השני שלי עשיתי בנושא גידול מספוא גס 

לרפת החלב וזה תחום שאני ממשיך בו גם היום ומנסה 
לרתום לשיתוף פעולה כמה שיותר גורמים וחוקרים בתחום 

הגד"ש וההזנה. ויש לנו כמה פרויקטים מעניינים מאוד בקנה 
שהתחלנו בהם שנה שעברה וירוצו עוד כמה שנים קדימה. 

וזאת במטרה להתמקצע כמה שיותר לעומק בנושא זה באופן 
אישי, ובסופו של דבר להעמיד מזון גס איכותי ומתאים יותר 

לדרישות הרפת. כי כמו שכולם יודעים, המזון )ובעיקרו המזון 
הגס( זה התחום החשוב והמשפיע ביותר על הענף הן מבחינה 

רווחית והן ברמת איכות החלב וכמות החלב. אני חייב לציין 
שהשאיפה והמטרה העיקרית היא שלרפתנים תהיה אמירה 

חזקה מחייבת יותר בנושא גידולי הגד"ש ולא לקבל הנחתות 
מלמעלה. אני אופטימי ומאמין שכן נצליח לעבוד בשיתוף 

פעולה עם הגדשניקים".    ▲

וכך בינות לשכבות "המציאות המדומה" בה 
אנו מתנהלים מאז פרץ לחיינו בסערה נגיף 

הכתר המתעתע ושחק את הביטחון בעצמותנו 
ובסביבתנו עד דק, מצאנו עוגן מקצועי נטול 
פניות בשירות ההדרכה והמקצוע של משרד 
החקלאות וליקטנו למוסף מיוחד מספר דפי 

המלצות שנארזו בקפדנות מזה זמן למען הרפתנים.                                                                                                                   
בדפים נמצא שפע מידע מקצועי עדכני להתנהלות 
נכונה בשגרת רפת בריאה, את הדפים וההמלצות 

נפרסם בגיליון 410 של מגזין הרפת המקצועי משק 
הבקר והחלב וכן ניתן למצוא באתר שה"מ בכתובת: 

www.moag.gov.il
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וארומה מאוד חזקים. התחמיץ למעשה הוא המזון הגס 
העיקרי ברפתות החלב, זה כמובן נכון לרפתות שיש להן את 
האפשרות לעשות תחמיצים. אך כאן צריך לציין כי יש כיום 
לא מעט משקים, בעיקר קטנים ומושביים המסתדרים יפה 

מאוד ללא תחמיצים והמזון הגס שלהם הוא בעצם שחת דגן 
)חציר חיטה(".

איך נראה יום עבודה שגרתי אצלך?
לאחר תקופת הכשרה בה הצטרפתי לעבודה היומיומית של 

מדריכי המחלקה לבקר בשה"מ, וגורמים חיצוניים אחרים 
שעזרו להכיר את הענף טוב יותר, כיום אני מגיע בעיקר 

לרפתות מושביות קטנות, אם זה משק חדש אני מכיר את 
הרפת יחד עם הרפתן, מהיונקת, דרך העגלה ועד הפרה 

החולבת ומציג בפניי את הבעיות, האתגרים של המשק. בין 
אם זה דברים הקשורים לממשק הכללי ברפת או להזנה בפרט 

וביחד חושבים ביחד על פתרונות. היתרון שלנו כמדריכי 
שה"מ זה שאנחנו מסתובבים בהרבה משקים ורפתות 

ונחשפים להרבה צורות עבודה, מה שמאפשר לנו גמישות 
במתן פתרונות. יש משקים שבהם מתחילה מערכת יחסים ואז 

הביקורים תכופים ויש משקים שהביקור הוא חד פעמי"

כיום הטרנד הוא לעבור לייצור מזון עצמי?
"כן, זה בהחלט הכיוון, אם משק רוצה להכין את המזון לבד 

בבית, אז אנחנו נכנסים לתהליך של תכנון והרכבת המנה ויש 
משקים שהרפתן קורא לנו לחוות דעת חיצונית. זה מאוד תלוי 

ברפתן וברפת".

לאחר כחצי שנה של עבודה 
איך אתה רואה את הענף?

"הרפתנים הם באמת עם נהדר ואנשים מדהימים, העובדים 
מאוד קשה לפרנסתם והם יודעים כי אנחנו, מתוקף היותנו 

כעובדי ציבור, אנחנו בעדם, לכל אורך הדרך. האינטרס 
שלי זה האינטרס שלו ולכן זה מאפשר לרפתנים להרגיש 

בנוח איתנו ועם העבודה המשותפת וביחד אנחנו מייצרים 
פתרונות המתאימים לרפתן ולרפת. אני מקווה לעזור לכמה 

שיותר משקים באזור שלי ולהמשיך לעזור לענף הרפת והחלב 
שימשיך להיות מהמובילים בענפי החקלאות בישראל, כי כיום 

המצב מאוד מורכב אך אני אופטימי". 

דניאל ביקל "למרות שזה נשמע קלישאה, 
באים לענף הזה מאהבה" 

דניאל ביקל הוא מדריך במחוז מרכז, מתמחה בהזנה, סיים 
לימודים בפקולטה לחקלאות, תואר ראשון ושני בבעלי חיים. 

בן 32 נשוי לרוני ואב מאושר לתאומות בנות שנה וקצת. 
דניאל "בשלב זה בהורות אנחנו מרגישים בשיא המאמץ, אני 
בהחלט אבא מאושר אך גם תשוש" מחייך דניאל. חבר קיבוץ 

שדות ים, שם גם מתגוררת המשפחה הקטנה. הוא מועסק 
בשה"מ משנת 2016 במשרת סטודנט ונכנס לעבודה מלאה 
בפברואר 2019. עובד במחוז מרכז, בצפון מאזור הכרמל עד 

לאזור לוד רמלה. "חשוב לציין כי כיום אנחנו מסתובבים בכל 
הארץ לפי דרישה ופחות לפי האזור שלנו". 

איך נראה יום עבודה?
"מתחילים מוקדם, לאחר הזדכות על התאומות והפקדתן 

לגן )שזו משימה בפני עצמה(, מתניע את הרכב ומגיע לרפת 
הראשונה שהזמינה אותי לפגישה. ההדרכה עצמה מורכבת 
בעיקרה ממקצועיות המדריך והידע שלו בתחום ולכן צריך 

כל הזמן להיות מעודכן בידע התיאורטי והפרקטי. אבל חלק 
חשוב לא פחות בהדרכה, הוא הפן האישי מול הרפתן עצמו, 

ולכן רוב הביקורים ברפתות מתחילים בסיבוב ברפת עם 
כוס קפה כדי לשמוע מהרפתן על הבעיות בניהול הרפת ועל 

הדברים שהוא היה רוצה לשפר. עיקר הדברים שאנו מטפלים 
כיום זה איך מייעלים את הרפת ואיך גורמים לרפתנים 

להרוויח מהרפת יותר ובכך לגרום להם לרצות ולהישאר בענף 
בתקווה עוד שנים רבות. וכמובן נושא המזון בכלל ועלויות 

המזון בפרט, אלה בעצם הנושאים העיקריים שמעסיקים את 
הרפתן הישראלי. הרפתן הישראלי מודע מאוד למצב בשוק 

ולטרנדים קיימים ואינו קופא על שמריו לרגע. לדוגמא, כיום 
יותר ויותר רפתנים, בוחנים את דרכם לכיוון עצמאות בנושא 

הכנת מזון לבד, מי שיכול כמובן כי לא לכל רפת יש את 
התנאים לכך ובנוסף לכל זה, אנחנו כמובן מלווים אותם גם 

בממשק הכללי ברפת, ובכל שאר התחומים הנדרשים". 

איך היית מגדיר כיום את הרפת הישראלית?
"אהבה מאוד גדולה למרות שזה נשמע קלישאה משהו, זה 

ענף שבאים ממנו באהבה אחרת לא באים בכלל. אני הגעתי 
לרפת בגיל 13 אצלנו בקיבוץ ומאז התאהבתי בענף, פשוט 

מאוד וכך גם לקחתי את מסלול חיי. זה ענף שהוא פאר 
היצירה הישראלית, כל הגופים הקשורים לענף הזה הלכו יד 

ביד והביאו את הענף למקום הטוב ביותר בעולם ואני מרגיש 
שהדור שלי כיום, מחוייב להמשיך ולשמור על הענף לשנים 

הבאות. הענף נמצא כיום בצומת דרכים מורכב וההרגשה 
היא כי זו משימה חשובה לשמר ולטפח את הענף לאור כל 

התהליכים שקורים".

בפן האישי מקצועי?
"את התואר השני שלי עשיתי בנושא גידול מספוא גס 

לרפת החלב וזה תחום שאני ממשיך בו גם היום ומנסה 
לרתום לשיתוף פעולה כמה שיותר גורמים וחוקרים בתחום 

הגד"ש וההזנה. ויש לנו כמה פרויקטים מעניינים מאוד בקנה 
שהתחלנו בהם שנה שעברה וירוצו עוד כמה שנים קדימה. 

וזאת במטרה להתמקצע כמה שיותר לעומק בנושא זה באופן 
אישי, ובסופו של דבר להעמיד מזון גס איכותי ומתאים יותר 

לדרישות הרפת. כי כמו שכולם יודעים, המזון )ובעיקרו המזון 
הגס( זה התחום החשוב והמשפיע ביותר על הענף הן מבחינה 

רווחית והן ברמת איכות החלב וכמות החלב. אני חייב לציין 
שהשאיפה והמטרה העיקרית היא שלרפתנים תהיה אמירה 

חזקה מחייבת יותר בנושא גידולי הגד"ש ולא לקבל הנחתות 
מלמעלה. אני אופטימי ומאמין שכן נצליח לעבוד בשיתוף 

פעולה עם הגדשניקים".    ▲

וכך בינות לשכבות "המציאות המדומה" בה 
אנו מתנהלים מאז פרץ לחיינו בסערה נגיף 

הכתר המתעתע ושחק את הביטחון בעצמותנו 
ובסביבתנו עד דק, מצאנו עוגן מקצועי נטול 
פניות בשירות ההדרכה והמקצוע של משרד 
החקלאות וליקטנו למוסף מיוחד מספר דפי 

המלצות שנארזו בקפדנות מזה זמן למען הרפתנים.                                                                                                                   
בדפים נמצא שפע מידע מקצועי עדכני להתנהלות 
נכונה בשגרת רפת בריאה, את הדפים וההמלצות 

נפרסם בגיליון 410 של מגזין הרפת המקצועי משק 
הבקר והחלב וכן ניתן למצוא באתר שה"מ בכתובת: 

www.moag.gov.il

http://www.moag.gov.il

